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خط انتخابات/ 2

 لاریجانی: مسیر خدمتگزاری 
متوقف نخواهد شد 

علی لاریجانی، کاندیدای انتخابات ریاســت جمهوری 
دوره چهاردهم پس از ردصلاحیت توسط شورای نگهبان 
بیانیه ای صادر کرد. در بیانیه لاریجانی آمده است: »ملت 
بزرگوار ایران، خدای را ســپاس می گویم که هم سخنی 
افزون تر با شما مردم شریف و صمیمی را برای اینجانب 
فراهم نمود. این موهبت الهی را قدر می نهم و انشــاالله 
بر استمرار آن کوشا خواهم بود. آنچه باعث شد به عرصه 
انتخابات بیایم شــرایط خطیر به ویژه در قلمرو شــرایط 
ســخت اقتصادی بود و موقعیت حســاس بین المللی 
به خصوص فشــار تحریم های ظالمانه بر معیشت مردم 
عزیز بــود و  امیدوار بودم که با یاری شــما بتوانیم موانع 
را مرتفع و مســیر توســعه ملی ایران را فراهم نمایم. اما 
شورای محترم نگهبان علی رغم نظرات مثبت نهاد های 
مسئول و حکم قوه قضائیه، در رد برخی دعاوی گذشته 
آن شــورا، باز سازوکاری غیرشفاف مانع در مسیر چنین 
همراهی به وجود آورد. البته به فضل الهی حرکت ما در 
مسیر خدمتگزاری به مردم و حل مشکلات ملت متوقف 
نخواهد شــد. لازم می دانم در این مجال از آیات عظام و 
اساتید و نخبگان و همه عزیزان از اقشار ملت عزیز که به 
اشکال گوناگون در این ایام اظهار محبت و بذل راهنمایی 
و همکاری کرده اند تشکر  کنم و از صمیم قلب برای آنان 

از خداوند متعال آرزوی توفیق نمایم.« 

 تشخیص با مردم است 
یا شورای نگهبان؟ 

علــی مطهــری، نایب رئیــس پیشــین مجلس 
در صفحــه توئیتــر خــود بــا انتشــار متنی به 
ردصلاحیت علی لاریجانی واکنش نشــان داد. 
او نوشــت: » بنا بود شــورای نگهبــان ظلمی را 
که در حق آقای لاریجانی در انتخابات گذشــته 
کرده بــود به توصیه رهبر انقــلاب  جبران کند. 
به راســتی با  ردصلاحیت مجدد ایشــان خوب 
جبران کرد! شنیدم گفته اند چون ممکن است 
راه روحانــی را ادامه دهد، رد شــده اســت. آیا 
تشــخیص این مطلب بــه عهده مردم اســت یا 

شورای نگهبان؟« 

عمل بدون محاسبه گری 
عباس ســلیمی نمین، فعال سیاسی اصولگرا با 
انتشار یادداشتی به ردصلاحیت علی لاریجانی 
واکنــش نشــان داد. در بخشــی از یادداشــت 
آمــده: »تردیدی نمی تــوان داشــت که کلیت 
این نهاد نظارتی در انجــام وظیفه خطیرش به 
دور از محاســبه گری ها عمل کرده است؛ با این 
پیش فرض به ویژه با شناخت از فقها می بایست 
ابهاماتی را روشــن ســاخت. مثلًا احــراز رجل 
بودن فردی از اصول گرایان در انتخابات گذشته 
ریاســت جمهوری قابل توجیه بــود؛ زیرا صرفاً 
جنبه استنباطی داشــت، اما همین فرد بعد از 
انتخابات مسئولیت یک نهاد را به عهده گرفت.  
آیا عملکــرد وی در این نهاد بر شــورای محترم 
نگهبان پنهان بوده اســت که مجدداً صلاحیت 
مدیریتــی اش برای تصــدی بالاتریــن جایگاه 
اجرایی کشــور احراز شده اســت؟!« در بخش 
دیگر یادداشــت آمده: »تکرار برخی رویکردها 
ارائه دلایل منطقــی قوی تری را می طلبد، مگر 
آنکه به این منطق متوســل شویم که حرف مرد 
یکی اســت! البته  نه از نوع حــرفِ مردان مرد 

قدیم این نهاد.« 

بررسی علت مرگ وی هستیم. از پزشکی قانونی خواسته ایم با 
کالبدشکافی وی علت مرگ این پزشک را اعلام کند. سکته قلبی 
با ســن و سال این پزشک جور درنمی آید، به ویژه آنکه هیچ گونه 

سابقه بیماری نداشته است.«

قانونِ بد بهتر از بی قانونی است �
او در سال ۹۴ در مصاحبه ای که با خبرگزاری فارس داشت، 
دربــاره اتفاقات ســال ۸۸ اینگونــه توضیــح داد: »وقتی آقای 
احمدی نــژاد گفت قانون برنامه چهارم توســعه را قبــول ندارد 
انحراف از همان جا شروع شد. ایشان خلاف قانون عمل کرد اما 
کسی جلویش نایستاد و برخی هم برایش کف زدند. بعد وقتی 
قانون ندارید نمی توان به کسی گفت چرا قانون شکنی می کنی. 
در آن دوره قانون شکنی رسم شده بود. من حق ندارم قوانین را 
زیر پا بگذارم. من حق ندارم هنجارشکنی کنم. اما کسی چیزی 
به آقــای احمدی نژاد نگفت. امر به معــروف و نهی از منکر این 
بود که در برابر این قانون شکنی ایســتاد. در چارچوب قانون با 
دو طرف برخورد می شد. اگر از ابتدا با همه در چارچوب قانون 
برخورد می شد به اینجا نمی رسیدیم. قانونِ بد بهتر از بی قانونی 
اســت. اگر از اول در چارچوب قانون با آدم ها چه با قوه قضائیه، 
چه مجریه، چه مقننه و چه نیروهای مسلح که همه اینها انحرافات 
قانونی داشتند برخورد می شد اوضاع به اینجا کشیده نمی شد.«

برخورد با کشورهای دنیا براساس عزت و حکمت �
او در ســال ۹۳ نیــز در مصاحبه ای با روزنامــه اعتماد درباره 
عملکــرد احمدی نــژاد اینگونه گفــت: »رئیس یــک دولتی در 
همــان دور اول آمد و گفت که قانــون را قبول ندارم. همان زمان 
ما هم اعتراض کردیم ولی یک نفر پیدا نشــد به او بگوید »تو چه 
کاره ای که قانون را قبول نداری؟ قانون شــما را قبول ندارد!« نه 
اعتراضی کردند و نه در مقابل این رفتار ایستادند بلکه تشویقش 
کردند. خیلی راحت آمد و سازمان مدیریت برنامه را منحل کرد و 
کسی نپرســید چرا و به چه دلیل که حالا هم ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان پروژه های نیمه تمام روی دســت دولت بعدی بگذارد که 
هیچ بودجــه ای برای اتمام آن وجود نــدارد.« و رویکرد او درباره 
سیاست و روابط خارجی که احمدی نژاد در پیش گرفته بود نیز 
روشــن بود:»مشــکل ما با این افراد در عرصه سیاست خارجی 
یک چیز است. باید مشخص شود که ما در روابط بین المللی چه 
می خواهیم و چه می خواهند. قرار است با همه دنیا دربیفتیم و 
همچنان قلدرانه با همه حرف بزنیم؟ اگر کسی هم گوش نداد 
بگوییــم غلط کــردی و فقط منافع خــود را بخواهیم و به منافع 
هیچ کســی کاری نداشته باشــیم؟ بالاخره باید معلوم شود که 
حرف شان چیست. آن چیزی که در بیانات بزرگان ما آمده، این 
است که غیر از اسرائیل با هیچ کشوری مشکلی نداریم. مشکل 
ما با آمریکا نیز بر سر همین اسرائیل است. ما با تمامی کشورها 
براساس عزت، حکمت و مصلحت برخورد می کنیم. آیا مصلحت 
این است که در منطقه با تمامی کشورها مشکل داشته باشیم به 
جز دو سه کشــور؟ در اروپا با هیچ کشوری رابطه نداشته باشیم 
و در آمریــکا و آمریکای لاتین تمــام روابط مان را خلاصه به چند 
کشور کوچک کنیم آیا به صلاح مان است؟ این دولت می خواهد 
براســاس عزت، مصلحت و حکمت با تمام دنیا رابطه برقرار کند 
ولی عده ای همین مسئله را زیر سوال می برند. به نظر من، اینکه 
ما در این هشت سال نتوانستیم با دنیا تعامل کنیم باید زیر سوال 

برود و مورد بازخواست باشد.«

عدالت و قانون �
پزشــکیان در مجلس نهم برای بار دوم کاندیدای حضور در 
مجلس شد، در این دوره صراحتاً تاکید کرد که فردی تشکیلاتی 
نیست و به صورت مستقل کاندیدا می شود و راه خود را از اصلاح 
طلب هــا جدا کــرد. در همیــن دوره برای شــرکت در انتخابات 
ریاست جمهوری دولت یازدهم در سال ۱۳۹۲ نیز ثبت نام کرد، 
شــعار او »عدالت و قانون« بــود و درباره احتمــال اجرای طرح 
درمان رایــگان در صورت به روی کار آمــدن نیز گفته بود: »اگر 
عدالت و قانون رعایت شود، درمان برای همه رایگان خواهد شد، 
زیــرا برای درمان رایگان در حال حاضر قانون وجود دارد اما اجرا 

نمی شود.« اما در نهایت از کاندیداتوری انصراف داد.
امضای او در مجلس نهم پای ۵۴ طرح و لایحه نشســت که 
برخــی از آن ها عبــارت بودند از: طرح ممنوعیــت به کارگیری 
بازنشستگان، طرح دائمی شدن قانون مالیات بر ارزش افزوده 
با اصلاحات مــوادی از آن، طرح نظام جامــع آموزش و تربیت 
فنی و حرفه ای و مهارتی، طرح حمایت از مالکیت صنعتی )ثبت 
اختراعات، طرح های صنعتی و علائم تجاری(، طرح تشــکیل 
ســازمان مدیریت، برنامه ریزی و بهره وری، طرح ایجاد حساب 
ویژه حمایت از تولید ملی، طرح کاهش آلودگی هوای کشــور، 
طرح نجات و احیای دریاچه ها و تالاب های کشور و طرح اصلاح 

قانون »سرباز قهرمان.«
او در اســفندماه ســال ۹۴ پس از برگزاری انتخابات مجلس 
دهم نطقی در انتقاد به سیاســت های شورای نگهبان در شیوه 
تایید صلاحیت ها ارائه کرد:»متاسفم از اینکه یک عده از برادران 
ما نتوانســتند در این رقابت حضور پیدا کنند. این روندی که در 
رابطــه با تاییدصلاحیت ها بود، یک مقدار ذهن آدم را مشــغول 
می کرد. حضرت علی )ع( زمانی که می خواستند قاضی را برای 
قضاوت بفرستند فرمودند: قضاوت باید طوری باشد که دشمنِ 
آدم از عدالت انسان شک نکند و ناامید نشود. ما در این جریانات 
طوری قضاوت کردیم، افرادی را اجازه ندادیم بیایند که قانون ما 
روند را طوری طراحی کرده بود که نمی توانستند از حق خودشان 
دفاع کنند. فقط می توانستند یک نامه بنویسند و اعتراض بزنند. 

من خودم را جای هرکدام از اینها که می گذارم احساس می کنم 
منصفانه نیســت که آدم را محکوم کنند ولی هیــچ به او جواب 
ندهند که به چه گناهی محکوم شدی، به چه گناهی از رقابت باز 
ماندی و این فرصت برای شورای محترم نگهبان هم امکان چنین 
چیزی که برود هشت هزار نفر را بنشیند بررسی کند و این برای 
انسان که از بیرون نگاه می کند جای سوال است که چرا باید یک 
عده آدم ها بدون اینکه بتوانند حرف شان را جایی بزنند نتوانند در 
میدان رقابت بیایند و رقابت کنند.« او در انتخابات مجلس دهم 
نیز به عنوان نماینده تبریز، آذرشــهر و اسکو راهی مجلس شد. 
پزشــکیان در این دوره با کسب ۲۶۱ هزار و ۳۹۴ رای نخستین 
نامزد پیروز در انتخابات در این حوزه شد و رکورد رأی مردم تبریز 
در انتخابات مجلس شــورای اســلامی را نیز شکســت. وی در 
مجلس دهم به عنوان نماینده فراکسیون امید برای نایب رئیسی 
ثبت نام کرد و نایب رئیس اول مجلس دهم شــد. در سایت مرکز 
پژوهش های مجلس، در مجلس دهم پزشکیان ۱۵ طرح و لایحه 
را امضا کرده است که برخی از آن ها عبارت بودند از: طرح مبارزه 
با جرائم اقتصادی، طرح حمایت از معلولان و سالمندان در عبور 
و مرور، طرح اصلاح قانون شــوراهای اسلامی کار، طرح حفظ 
کرامت آســیب دیدگان اجتماعی و طرح تقویت جایگاه ســپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی در برابر آمریکا.

تکرارِ نطق تاریخیِ دیگر در سال ۹۸ �
پزشــکیان در پی حوادث دی ماه سال ۹۸ یک نطق تاریخی 
دیگر در مجلس ایراد کرد: »با درود به روح پاک و مطهر ســردار 
ســلیمانی و تســلیت به خانواده جانباختگان در حادثه سانحه 
هوایی و مــردم عزیز ما در کرمان. آنچــه که می خواهم خدمت 
شما در این اوضاعی که در آن قرار گرفتیم عرض کنم، البته این 
ســوالاتی که از جناب آقای ظریف و بحث هایی که شد، دلیل و 
مطالب خیلی محکمی در رابطه با توطئه و دشمنی آمریکا با ملت 
ایران و مردم عزیز کشــور ماست. در نتیجه کار من را یک مقدار 
آسان تر کرده است. ما در یک جنگ تمام عیار اقتصادی از طرف 
آمریکا بر علیه ملت خودمانیم. با تمام قدرت ایستاده که ما را به 
زانو دربیاورد. من قبلًا براساس آنچه که می فهمیدم از قرآن و آیات 
مختلف خدمت شما عرض کردم، مهمترین بحث، بحثِ وحدت 
ماست. آنچه که امروز می خواهم خدمت شما عرض کنم، علاوه 
بر بحثی که باید به آن عمل کنیم که متاسفانه عمل نمی کنیم، 
دستور حضرت علی)ع( در منشور حکومتی به مالک اشتر است. 
یک: می فرمایند که شــاخص مردم اند و حق با مردم است. دو: 
ما باید با انصاف با مردم برخورد کنیم. سه: با تمام وجود باید به 
این مردم، نه به جناح و گروه و دســته ای خاص و قومیتی خاص 
و طبقه ی خاص، عشق بورزیم و خدمتگذار مردم باشیم و بدانیم 
که خداوند ما را با این مردم در امتحان قرار داده. باید کاری کنیم 
که با مردم با گذشت رفتار کنیم و برخورد خشن با مردم نداشته 
باشیم و باید از آمرانه عمل کردن و جبارانه برخورد کردن با مردم 
اجتناب کنیم. همه آنچه می خواهم بگویم را حضرت علی گفته. 
می فرماید تو مالک! )مالک یعنی قوه قضائیه، دولت، یعنی همه 
آن چیزی که هســت چــون مالک رئیس قوه انتخــاب می کرد، 
رئیس ســتاد انتخاب می کــرد و مدیران اجرایــی. مالک یعنی 
همه ی حکومت.( می گوید مردم به تو نگاه خواهند کرد همانطور 
که شــما به دیگران نگاه می کردید. پشــت ســر شما هم همان 
حرف هایی را خواهند زد که شما پشت سر مردم و حاکمان قبل 
می گفتید. دلیل بر اینکه ما درست یا غلط هستیم، گفتارِ مردم 
است. حق با مردم است. عمودِ این جامعه مردم اند، ستون دین 
مردم اند. آمریکا و قدرت های استکباری از مردمِ ما می ترسند، از 
من و از موشکِ ما نمی ترســند. موشک ارزش و افتخار ماست، 
اما قدرتِ ما قدرتِ مردمی اســت، نه قــدرتِ دفاعیِ تنها! این 
مردم اند که اگر در صحنه باشــند آمریــکا هیچ غلطی نخواهد 
کرد. پس باید هوای مردم را داشته باشیم. آن حرف هایی که ما 
پشــت حاکمان می گفتیم الان بررسی کنید ببینید مردم پشت 
ســر ما چه می گویند. خودمان را با مردم تطبیق دهیم، نه مردم 
را با خودمان. با انصاف برخورد کنیم، جلوی هوای نفس مان را 
بگیریــم. همان چیزی را که بر خودمان و بر دار و دســته و قوم و 
خویش مان می خواهیــم بر مردم هم بخواهیم. نه آنچه که برای 
خواص بخواهیــم و دیگران را اجنبی و نفوذی و خائن بدانیم... 
نگویید ما امیریم، ماموریم و امر خواهیم کرد. این ادبیات آمرانه 
سه تالی فاســد دارد؛ قلب ها را ســیاه می کند، دین را تضعیف 
می کنــد و انقلاب و دگرگونی ها را نزدیــک می کند. نباید کاری 
کرد که خودمان با قدرت بگوییم که دســتور می دهیم و دیگران 
باید اطاعت کنند. قلب ها را سیاه نکنیم! مردم را از خودمان دور 

نکنیم. والسلام.«

آبان ۹۸: نمی شود هرکسی خواست حرفی بزند  �
را از بین ببریم

وی همچنیــن دربــاره گرانی بنزیــن و حوادث آبــان ۹۸ در 
گفت وگویی با روزنامه خراسان توضیح داد: »اصلًا روش مدیریتی 
کــه اتفاق افتاد از نظر علمی و عقلی اشــتباه بزرگی بود. ما کار 
بزرگ تر از این می توانســتیم انجام دهیم ولی با اطلاع رســانی و 
هماهنگــی و با در نظر گرفتن اعتراضات و مشــکلاتی که مردم 
دارند. طبیعتاً ما باید حرف مردم را بشــنویم. نمی شود که مردم 
یک طرف باشند و دولت با قاطعیت دستور بدهد هر کسی هم 
خواســت حرفی بزند بزنیم و از بین ببریمش، این با هیچ عقل و 

منطقی همخوانی ندارد.«

اعتراضات ۱۴۰۱ و مرگ مهسا امینی: ما مقصر هستیم �
پزشکیان در مجلس یازدهم نیز از همان حوزه انتخابیه قبلی 

به مجلس راه یافــت. در دوره ای که در پی مرگ مهســا امینی، 
اعتراضات گسترده ای در سراسر کشور شکل گرفت، پزشکیان 
در واکنــش به مرگ این دختر جــوان در یک برنامه تلویزیونی با 
موضوع »حجاب و گشت ارشاد« حضور یافت و در این خصوص 
اظهارنظر کرد. مجری برنامه ابتدا از او پرسید که آیا موافق طرح 
عفاف و حجاب هستید؟ چراکه در سال ۹۱ از آقای احمدی نژاد 
ســوالی پرســیدید که چــرا طرح عفــاف و حجاب اجرا نشــد. 
پزشکیان در پاسخ گفت: »خیر. ما از احمدی نژاد سوال پرسیدیم 
و آن بنــد برای آقای مطهری بود. بنده از رئیس جمهور به خاطر 
کارهای دیگری اعتراض داشتم و گفتیم سوال می کنیم، یکی از 
بندها در این باره بود که آقای مطهری مطرح کرده است. من هم 
رئیس گزینش بودم، پاکسازی بودم اما از اول انقلاب تا حالا یک 
دختری را، زنی را، خانومی را به خاطر این کارها توبیخ هم نکردم. 
می خواهم دو مســئله را خدمت شــما بگویم. یک، اینکه قانون 
است و باید اجرا شود و من تا اینجا حرفی ندارم و حالا می خواهیم 
ارشــاد کنیم که روشــی که رفتیم نتیجه آن این است... نیروی 
انتظامی و یا هر ارگان ارشــادی که وجود دارد، وظیفه داشته که 
قانون نوشتند برای ارشاد و هدف آن بهبود عفاف و حجاب است، 
ارزیابــی کنند که ایــن مداخله ای که ما داریــم انجام می دهیم 
شرایط را بهتر می کند یا بدتر؟ وقتی شرایط را بدتر می کند ادامه 
ندهیم. کسی که می خواهد امر به معروف کند خود باید یک آدم 
آراسته و وارسته باشد و روش بلد باشد. باید به مناسب ترین روش 
ممکن برخورد کند نه اینکه یک دختر را به زور ببرد. او یک گناه 
کرده، اما یک آقای نامحرمی دستش را می گیرد، بغلش می کند، 
در ماشــین می اندازد، در آنجا برخوردهای مناسب گفت وگویی 
نمی کنند، او فحش می دهــد و این طرف هم فحش می دهد و 
به خاطر امر به یک معروف، ده منکر را مرتکب می شویم... آدمی 
که نتوانسته خودش را اصلاح کند، می آید یک نفر دیگر را ارشاد 
کند، مگر می شود؟ نتیجه همین می شود که می بینیم. ما داریم 
مــردم را از باورها و اعتقادات دور می کنیم... بعد از چهل ســال 
در این جامعه باید بچه هــای ما از نظر علمی، رفتاری، اخلاقی 
خوب می شدند، ما تربیت کردیم، آمریکایی ها که تربیت نکردند. 
صداوسیما مال ما بود، مسجدها و مدرسه ها و دانشگاه ها مال ما 
بود، همه جا ما بودیم و حالا اینگونه شــده، ما مقصر هستیم یا 

آن ها مقصر هستند؟ ما مقصریم!« 

همه باید پاسخگو باشند �
او در ادامه نظرات خود را با تاکید بر اینکه گروه های متعددی 
در این زمینه مقصر هستند ادامه داد:»ما مقصر هستیم، بنده 
هــم مقصرم. ما با یکســری چارچوب هایی که درســت کردیم، 
نتیجــه ای که به وجــود آورده هم از نظر اســلامی، هــم از نظر 
اجتماعی و هم از نظر اقتصادی برای مردم مشکل ایجاد کردیم 
و بعد هم دائم به دیگران بد و بیراه می گوییم. مقصر ماییم، مقصر 
کس دیگری نیست. سهم من، روحانیت، مساجد، صداوسیما 
و... در جــای خود. همه باید بیایند پاســخ بدهند. نه اینکه آن 
دختر را کتک بزنند و بعد برنامه ای درســت شــود که جنازه اش 
را تحویل دهیم. بعد هم شفاف ســازی نکنیم. از نظر پزشــکی، 
اینگونه نیســت که یکی همین جوری بیفتــد بمیرد مگر اینکه 
آنوریسم اش پاره شود. خب اگر این است شفاف به مردم بگوییم، 
نه اینکه هر روز یک جور خبر و بعد هرکســی می خواهد حرفی 
بزند برای او برخوردهای غیراخلاقی دیگر درســت کنیم... ۲۷ 
سال است که همســرم فوت کرده و برای اینکه بتوانم دخترم را 
ارشــاد کنم، ۲۷ سال سعی کردم طوری رفتار کنم که مبادا او به 
روشی که من دلم نمی خواهد گرایش پیدا کند. الان در خانواده 
ما همه باحجاب و چادری هستند. اما دلیل بر این نمی شود به 
کسی که چادر سرش نیست و موی او بیرون است بی احترامی 
کنم. من می خواهم او را اصلاح کنم، نباید برخورد چکشی با او 

داشته باشم.«

کنایه های برجامی  �
او دربــاره برجــام و پذیــرش FATF و تغییر ادبیــات دولت 
سیزدهم نسبت به این موضوعات گفت: »کلیت موضوع بسیار 
روشن است، یکسری مجامع بین المللی برای برخی کارها وجود 
دارد مثلًا فیفا )فدراســیون جهانی( در فوتبال، در فیفا اگر شما 
قواعــدش را نپذیرید شــما را بازی نمی دهــد. بانک ها هم یک 
مجموعه ای ایجاد کردند که یکسری مقررات دارد، اگر آن هایی 
که در آنجا عضو هســتند، مقررات این مجموعه را نپذیرند در آن 
بانک ها نمی توانند تراکنش و نقل و انتقال مالی داشته باشند که 
در نتیجه در مبادلات بین بانکی به شدت دچار مشکل می شود. 
همین چین و روسیه که ما می گوییم ارز مشترک ایجاد می کنند 
یا ارزی در حوزه کشورهای هم پیمان ایجاد خواهند کرد، همگی 
عضو FATF هســتند و کار خودشــان را پیــش می برند. این ها 
خودشان دارند کارهای خودشان را می کنند ولی به ما که می رسد 
ما می گوییم: »خیر، قرار اســت پول منطقه ای یا پول مشــترک 
ایجاد کنند«؛ خب آن ها ایجاد کنند و از FATF هم خارج شوند و 

با قواعد آن معامله نکنند، چرا این کار را نمی کنند؟«
پزشکیان در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ از سوی 
شورای نگهبان ردصلاحیت شد، در انتخابات مجلس دوازدهم 
نیز نخست او را ردصلاحیت کردند و مجدداً تاییدصلاحیت شد 
و توانست بار دیگر نماینده تبریز، آذر شهر و اسکو شود. هرچند 
که در طی این دوران، با ریزش مشــارکت مردم در انتخابات، آراء 
مردمی او نیز کاهش پیدا کرد. اما پزشــکیان حالا به عنوان تنها 
فرد غیر اصولگرای کاندیداهای تاییدصلاحیت شده مورد تایید 
شورای نگهبان قرار گرفته است و احتمالًا در دوران انتخاباتی نیز 

شاهد موضع گیری های صریح و روشنی از او خواهیم بود. 


